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2 Zpravodaj obce RadějovZahrádkáři a jejich Výstava ovoce a zeleniny

Púť na kopec Žerotín 9.10.2022

Opakování koncertu 40 let radějovské scholy
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  Slovo starostky
Milí Radějovjané,
ráda bych Vás poprvé touto cestou pozdravila jako starostka obce. Chtěla bych poděkovat 

Vám občanům i Vám zastupitelům za projevenou důvěru. Věřte mi, že rozhodnutí přijmout 
tuto funkci pro mě nebylo jednoduché. Plně si uvědomuji náročnost, závazek a zodpovědnost, 
kterou práce starosty přináší. Funkci starostky nevnímám pouze jako práci, ale především jako 
poslání. Poslání, kdy mám možnost přímo ovlivnit rozvoj a chod obce. Práce starosty je velmi 
zajímavá a různorodá. Je to práce s lidmi a pro lidi. Budu ráda za Vaše nápady, připomínky 
i náměty, které povedou ke zpříjemnění života v naší dědině. Ostatně Vy sami mně i mým ko-
legům zastupitelům za 4 roky ukážete, jak jsme ve Vašich očích obstáli. Budu usilovat o to, aby 
Radějov vzkvétal a byl dobrým místem pro život. Nejdůležitějším měřítkem pro mě však bude 
mé čisté svědomí a pocit z dobře odvedené práce. Každým dnem se učím, každý den přináší 
nové výzvy. Plně si uvědomuji, že není možné vyhovět všem bezmála 850 občanům, ale věřím, 
že pokud spolu budeme otevřeně mluvit, jistě najdeme společná řešení. Za jednu z podstat-
ných věcí považuji informovanost občanů o důležitých projektech, investicích a akcích. Tyto 
informace je možné získat na veřejném zasedání zastupitelstva. Jednou z forem poskytování 
těchto informací je i tento zpravodaj, proto se pokusíme pravidelně ve zkratce zprostředková-
vat ty nejzásadnější body z jednání zastupitelstva.

V neposlední řadě bych chtěla poděkovat mému předchůdci Martinovi Hájkovi za vše, co 
pro obec za ta léta jako starosta udělal. Spolu s novými zastupiteli navazuji na jeho práci a práci 
minulého zastupitelstva, na rozpracované projekty a naplánované akce. 

V tomto předvánočním čase Vám přeji co nejméně shonu, odpočinek u hezké pohádky, 
příjemně strávený čas s rodinou a milá setkání s blízkými.

Do nového roku Vám přeji především pevné zdraví, hezké zážitky a radost z každého dne. 
A pokud se Vám letos něco nepovedlo či nesplnilo, aby se tak stalo v roce nadcházejícím. 

Vaše starostka Marie Liferenková

  Zastupitelstvo obce Radějov
V pátek 23.9. a v sobotu 24.9. proběhly v naší obci komunální volby. Z celkového po-

čtu 693 možných voličů v seznamu přišlo k volbám 314 občanů, volební účast byla tedy 
45,6 %. V naší obci bylo možné volit zástupce ze dvou kandidátních listin, a to ze Sdružení 
nezávislých kandidátů a STAN a KDU-ČSL. Zastupitelstvo obce Radějov je devítičlenné. 
Pro volební období 2022 – 2026 byli zvoleni tito zastupitelé:

Josef Dvořák 
Martina Dvořáková 
Mgr. Martin Hájek 
Radek Hořák 
Dušan Káčerek 

Ing. Marie Liferenková 
Pavel Matyáš 
Ing. Ladislav Mrkva 
Ing. Tomáš Potrusil



4 Zpravodaj obce Radějov

Zastupitelstvo obce je kolektivním orgánem, rozhoduje většinovým způsobem a každý 
zastupitel má jeden hlas. Informace o konání a programu jednání zastupitelstva obce je 
zveřejněna minimálně 7 dní předem. Jednání zastupitelstva jsou veřejná. Zastupitelstvo 
obce Radějov se schází podle potřeby, obvykle 1× za měsíc. Na začátku jednání jsou pří-
tomní seznámeni s programem. Každý bod programu je řádně představen, je možnost 
vznést náměty či připomínky, poté se přistupuje k hlasování. Návrh je přijat v případě 
souhlasu většiny zastupitelů, u nás tedy alespoň 5 členů. Z průběhu zasedání se vyhoto-
vuje zápis.

Informace z jednání zastupitelstva obce

Ustavující jednání zastupitelstva ze dne 17.10.
Nejdůležitějším bodem ustavujícího jednání zastupitelstva obce byla bezpochyby vol-

ba starosty a místostarosty. Veřejným hlasováním byla uvolněnou starostkou obce zvolena 
Ing. Marie Liferenková a neuvolněným místostarostou Ing. Ladislav Mrkva. Kromě vol-
by starosty a místostarosty proběhla i volba předsedy a členů kontrolního a fi nančního 
výboru. Ustavujícího jednání zastupitelstva se zúčastnili také občané a v závěrečné části 
proběhla podnětná diskuze.
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Jednání zastupitelstva ze dne 7.11.
Na tomto zasedání byl schválen Jednací řád zastupitelstva obce. V  tomto dokumentu 

jsou nastavena pravidla jednání, která je nutné dodržovat. Zastupitelstvo obce zřídilo Výbor 
životního prostředí, který se bude zabývat otázkami životního prostředí a chatovou oblas-
tí. Zastupitelé zvolili starostku určeným zastupitelem pro územní plánování. Aktuálně se 
zpracovává změna č. 2 územního plánu. Pokud nebudou po veřejném projednání vzneseny 
námitky, dokumentace bude předána zastupitelstvu obce ke schválení na počátku roku 2023. 
Zastupitelé řešili také fi nancování sociálních služeb v ORP Veselí nad Moravou a příspěvek 
na fi nancování služeb IDS JMK na rok 2023. Projednali nové stanovy a dodatek k zakladatel-
ské smlouvě Mikroregionu Strážnicko. V závěru jednání proběhla diskuze o chatové oblasti 
a oplocování pozemků. Do diskuze se zapojili také přítomní občané, kteří vznesli náměty 
týkající se možných oprav po obci nebo výsadby zeleně.

Jednání zastupitelstva ze dne 28.11.
Jedním z prvních bodů jednání zastupitelstva bylo stanovení ceny stočného na rok 2023. 

Aktuálně je cena za stočné v obci vázána předepsanými tabulkami Státního fondu životního 
prostředí. Po přihlédnutí k výši infl ace a rostoucím nákladům na provoz byla stanovena cena 
77 Kč s DPH za m3. Do výpočtu vstupuje také průměrná spotřeba 36 m3, která je určena 
vyhláškou. Výsledná cena za osobu za rok byla tak vypočtena na 2 772 Kč. Do budoucna 
bude potřeba vkládat fi nanční prostředky do fondu, který bude využit na případné opravy 
kanalizační sítě a ČOV. Zastupitelé zároveň schválili dar za stočné v roce 2023 ve výši 500 
Kč/osoba/rok. Dalším bodem jednání byla revize obecně závazných vyhlášek a z nich ply-
noucích poplatků. Pro rok 2023 bude zachována stávající cena poplatků. Projednány byly 
také možné investice na rok 2023, a to zejména: rekonstrukce školy, odpadové hospodářství, 
sociální zázemí u víceúčelového hřiště, dětské a workoutové hřiště, oprava hlavního mostu 
a přípojky k objektu Blumesteinovo. O postupu těchto akcí budeme dále informovat. Členo-
vé zastupitelstva pověřili starostku zastupováním obce v MAS Strážnicko, které je naše obec 
členem. Zastupitelé také diskutovali o  cenách za nájem Sportovně-společenského centra 
a shodli se na zachování stávající ceny, kdy možnost využití prostoru pro kulturně-spole-
čenské akce bude výhradně pro místní obyvatele. Zastupitelé také schválili koupi travního 
mulčéru. Projednána byla také možnost koupě pozemků.

Marie Liferenková

  Akce

Setkání důchodců
V neděli 23.10. proběhlo v SSC setkání důchodců. Na akci byly předány ceny výher-

cům fotosoutěže „Radějov pohledem Vašeho objektivu“. Bylo také předáno čestné uznání 
paní Anně Krhovské za její dlouholetou a obětavou práci ve společenském a kulturním 
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životě v Radějově. Programem provázela příjemná hudba a zpěv radějovské scholy a pana 
Františka Mrkvy. 

Koncert a povídání Zdeňka Junáka a kapely Vinařští romantici
Krásná událost plná příjemné hudby, zpěvu a humoru.
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Mezinárodní festival outdoorových filmů
V listopadu bylo po 3 dny možné navštívit sál Restaurace Radějov, kde probíhalo pro-

mítání outdoorových fi lmů. Promítaly se fi lmy například o horolezectví, cyklistice či pře-
letu severního polárního kruhu horkovzdušným balonem.

  Okénko obecního úřadu
Poplatky v roce 2023:
- odpad domy 400,- Kč za osobu a rok
- odpad chaty  600,- Kč za nemovitost a rok
- odpad chalupy 600,- Kč za nemovitost a rok
- ze psů  100,- Kč za jednoho psa a 150,- Kč za druhého a každého dalšího psa

Výběr poplatků na rok 2023 bude probíhat od 1. února 2023 na pokladně obecního úřadu 
v úředních hodinách, příkazem do banky na účet číslo 8629671 / 0100, variabilní symbol Vám 
sdělíme osobně, na tel.: 518 337 828, nebo na e-mailu kancelar@radejov.cz.

Stočné 2022 – vyplácení darů:
Dary budou vypláceny, v souladu s usnesením zastupitelstva č. 8/2021/8, na OÚ Radějov, 

v termínech: 
čtvrtek 22. 12. 2022  8:00 – 12:00 a 13:00 – 16:00 hodin
středa 28. 12. 2022  8:00 – 12:00 hodin
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Dar bude vyplacen odběrateli (uvedeném na smlouvě) v hotovosti po předložení platného 
občanského průkazu. 

Pokud se odběratel nebude moci dostavit osobně, může pověřit plnou mocí jinou osobu, 
které bude po předložení platného občanského průkazu dar vyplacen. Plná moc nemusí být 
úředně ověřena.

Stočné 2023 – stanovení ceny:
Zastupitelstvo obce Radějov na svém zasedání č. 10/2022 dne 28. 11. 2022 stanovilo usne-

sením č. 10/2022/2 cenu stočného na rok 2023 ve výši 70,00 Kč/m3 bez DPH.

DAŇ Z NEMOVITÝCH VĚCÍ – UPOZORNĚNÍ

V roce 2022 byla v části katastrálního území Radějov provedena obnova katastrálního ope-
rátu novým mapováním. 

Podle zákona č. 338/1992 Sb., o dani z nemovitých věcí, ve znění pozdějších předpisů, je 
povinen na rok 2023 každý dotčený vlastník pozemků podat přiznání k dani z nemovitých 
věcí, a to do 31. 01. 2023.

Dále má povinnost podat přiznání k dani z nemovitých věcí každý vlastník nemovitých 
věcí do 31. ledna v případech, že došlo v uplynulém roce ke změně ve vlastnictví nemovitých 
věcí, např. prodej, darování, dědictví, kolaudace, stavební povolení apod.

Tiskopisy k dani z nemovitých věcí jsou k dispozici také na www.fi nancnisprava.cz.

Finanční úřad pro Jihomoravský kraj
Územní pracoviště ve Veselí nad Moravou
Tel.: 518 394 411
Úřední den: pondělí, středa 8 – 17 hod.

Obecní úřad v Radějově upozorňuje, že tiskopisy je možné si vyzvednout také na obec-
ním úřadě (v úřední hodiny), kde zároveň bude možné vyplněná přiznání k dani z nemovitých 
věcí odevzdat a obecní úřad je fi nančnímu úřadu včas předá k dalšímu zpracování.

Pokud si nejste jistí, zda se Vás tato povinnost týká, můžete se informovat na obecním 
úřadě, ale je potřeba znát své číslo listu vlastnictví. 

Obecní úřad Radějov
69667 Radějov čp. 130
Tel.: 518 337 828
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Přehled svozu komunálního odpadu na rok 2023 (popelnic). 

Vývozy navazují na rok 2022 a pokračují ve standardním 14denní cyklu, tj. každý sudý pátek:
leden 13.1. 27.1.  
únor 10.2. 24.2.  
březen 10.3. 24.3.  
duben 7.4. 21.4.  
květen 5.5. 19.5.  
červen 2.6. 16.6. 30.6.
červenec 14.7. 28.7.  
srpen 11.8. 25.8.  
září 8.9. 22.9  
říjen 6.10. 20.10.  
listopad 3.11. 17.11.  
prosinec 1.12. 15.12. 29.12.

Svoz pytlů je vždy poslední pátek v měsíci při vývozu popelnic:
27.1. 24.2. 24.3. 21.4. 19.5. 30.6. 28.7. 25.8. 22.9. 20.10. 17.11. 29.12.

Nabídka volné pracovní pozice – dělníka

Obec Radějov přijme do pracovního poměru dělníka na práce v obci, řidiče.
Místo výkonu práce: Radějov
Pracovní poměr: od ledna 2023, osmihodinová pracovní doba, jednosměnný provoz

Požadujeme:
- dobrý zdravotní stav
- řidičský průkaz skupiny minimálně B,T nebo C výhodou
- samostatnost, zodpovědnost, spolehlivost a manuální zručnost
- fyzicky náročná práce
- další oprávnění výhodou

Nabízíme platové ohodnocení dle nařízení vlády, 5 týdnů dovolené, příspěvek na stravné, tý-
mový a lidský přístup, dobrý pracovní kolektiv. Více informací bude sděleno na základě osob-
ního pohovoru.
Písemnou přihlášku na volnou pozici a životopis prosím zašlete do 31.12.2022 na e-mailovou 
adresu: starosta@radejov.cz nebo na adresu Obec Radějov, Radějov č.p. 130, 696 67.

Ing. Marie Liferenková, starostka obce
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  Máte problém s mobilním signálem? 

Řešením může být VoWiFi
VoWiFi je technologie umožňující spojit hovor nikoli přes vysílač Travičná, který je pro 

polovinu Radějova za kopcem, ale přes vaši domácí Wi-Fi. Dvě důležité informace na úvod:
1) Z pohledu vás, ani z pohledu volajícího, se hovor přes mobilní síť a přes VoWiFi neliší. 

Vytáčíte běžná telefonní čísla a ostatní se na vaše telefonní číslo dovolají stejně, jako když 
se nacházíte v dosahu mobilní sítě. Nejde tedy o obdobu volání přes Messenger, WhatsApp 
a podobné aplikace.

2) Služba není zpoplatněna, platíte stejně jako za spojení přes mobilní síť.

Klíčové problémy:
1) VoWiFi podporují pouze klasičtí operátoři (O2, T-Mobile, Vodafone), virtuální operátoři 

ji neumějí (Kaktus, Blesk mobil, Mobil.cz apod.).
2) VoWiFi nepodporují všechny mobilní telefony (situace se ale lepší a jsou i levné, od cca 

1 600 Kč).
3) Problémem může být vaše Wi-Fi, přesněji připojení k internetu. Vyzkoušeny máme přípoj-

ky xDSL (přes telefonní linku nezávisle na operátorovi), optické připojení od NetConnect 
podél hlavní cesty a bezdrát od Hornackynet.eu. Rychlosti nejsou problém a plně dostačují.

Postup pro uživatele klasického operátora (O2, T-Mobile, Vodafone):
1) Zjistěte na internetu, zda váš telefon u vašeho operátora podporuje VoWiFi. Pozor, u ně-

kterých telefonů platí, že musejí být zakoupeny přímo u vašeho operátora. Koupíte-li ně-
který telefon na volném trhu, nemusí u operátora VoWiFi fungovat.
• O2: www.o2.cz/telefony-a-zarizeni (vlevo zatrhněte VoWiFi)
• T-Mobile: neumožňuje fi ltrovat telefony dle podpory VoWiFi, ověřte na prodejně nebo 

na telefonní lince.
• Vodafone: www.vodafone.cz/telefony (vpravo zatrhněte v sekci Datové Funkce – Wi-Fi vo-

lání – vestavěné)
2) Potřebujete tzv. Universal SIM kartu s podporou LTE. To jsou SIM karty zhruba 5 let a no-

vější, pravděpodobně ji máte. Máte-li SIM kartu starší, operátor vám ji vymění za novější 
na počkání na pobočce. 

3) Aktivaci služby: zavoláním na linku nebo návštěvou prodejny ověříte, že má vaše telefonní 
číslo funkci aktivovanou.

4) Aktivujte funkci VoWiFi: Zde je postup jednotný pro telefony Apple iPhone, které obecně 
VoWiFi velmi dobře podporují počínaje modelem iPhone 6. Zavítejte do Nastavení – Mo-
bilní data – Wi-Fi hovory a funkci aktivujte. U telefonů s Androidem se postup bohužel liší 
dle výrobce, nicméně vyzkoušejte Nastavení – Připojení – Mobilní sítě a zde zatrhnout Wi-Fi 
volání. S nastavením konkrétního modelu opět může pomoci operátor na telefonní lince.
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V nastavení se můžete setkat s volbou priority sítě, právě mezi mobilní sítí a Wi-Fi. Vy-
zkoušejte obě volby, nicméně tou lepší bude velmi pravděpodobně preference Wi-Fi. Uskuteč-
něte testovací odchozí hovor, nechejte si na telefon zavolat. Ověřte, zda vše funguje. 

VoWiFi samozřejmě není plnohodnotné řešení, pokud vám Wi-Fi nedosáhne například 
na zahradu či nějaké části domu, nedovoláte se. Nicméně jako dočasné řešení problému se 
signálem v Radějově může fungovat. Pokud plánujete koupi nového telefonu, rozhodně se za-
jímejte o podporu této technologie. Nejlepším řešením zůstává návštěva prodejny vašeho ope-
rátora, kde ověří, zda máte službu aktivovanou, máte novou SIM kartu a telefon vám správně 
nastaví. Případně vám doporučí vhodný nový telefon s touto funkcí.

Dovolte mi na závěr osobní příspěvek: minulé vedení Radějova skutečně učinilo vše, co 
bylo v jeho silách, aby se problém se signálem v Radějově řešil. Je však třeba si uvědomit, že 
společnosti provozující sítě (pozor, již to nejsou přímo operátoři) jsou soukromé společnosti, 
které zkrátka nelze přinutit k investici v řádu milionů do vysílače, která se jim nevrátí. V le-
gislativě pro to není žádná opora. Nicméně nové vedení obce v rozjetých projektech pokračuje 
a je pravděpodobné, že nové technologie umožní levnější budování odkrývacích stanic.

Jiří Kuruc

  Laďovo odpadové okénko
Vážení spoluobčané,
dovolte mi, abych Vám v rámci tohoto zpravodaje trochu zaglosoval na téma, kterému bych 

se chtěl v následujícím období věnovat. Odpadové hospodářství, to zlé slovní spojení, které si 
mnoho lidí spojuje „jen s vyvážáním popelnic“. Jedná se o problematiku hodně rozsáhlou, která 
bohužel, ať si to připouštíme nebo ne, zasahuje do života v naší malebné vesničce.

Dlouze jsem přemýšlel, jak se odrazit, jak vůbec začít toto sdělení, či poselství pokud chce-
te. Co se mi vždy vybaví pod pojmem Radějov, je „Brána Bílých Karpat“. Ano ta kouzelná 
slova, kterými  se ne každá vesnice může pyšnit, to je něco výjimečného. A tak je potřeba to 
i chápat, že možnost žít v naší obci je něco úžasného, avšak i zodpovědného. Jakožto země-
dělec (vinohradník), hospodařím v ekologickém systému. Důvod, proč to dělám, nespočívá 
v dotacích apod., Je to zcela jednoduché, záleží mi na okolní krajině, lidech, co tu vedou své 
životy, a hlavně na dalších generacích. Mým osobním posláním, byť možná pro někoho bláho-
vým, či snad naivním je snaha předat dalším generacím přírodu zdravou, vytvořit podmínky, 
aby naše budoucnost (děti) mohly (a chtěly tady zdravě žít.  Ano, zcela jsem se fi losofi cky 
rozohnil, nicméně musíte, vážení spoluobčané, počítat, že Vás v nejbližších měsících a letech 
s tímto budu „otravovat“. 

Trochu ale přitvrdíme, v rámci informovanosti bude pravidelně vycházet i speciální zpravo-
daj o odpadovém hospodářství, ve kterém najdete spoustu věcí, jak informativních, tak i edu-
kačních (naučných), týkajících se této problematiky. První číslo vyjde někdy v březnu, jelikož se 
bude rozjíždět „nový“ systém odpadového hospodářství v naší obci. 
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Laďo, potřebujeme něco nového?
Ano, drazí spoluobčané, potřebujeme. Bohužel se obec potýká s narůstajícími fi nančními 

náklady na odpadové hospodářství, kdy se to zatím nepromítá do výše poplatků za „popelnice“. 
Je to takový „dárek“ pro občany, který ovšem hodně významně zatěžuje obecní rozpočet. Jsou 
to těžko čtivá slova, která mohou a budou vzbuzovat vášně, ale bohužel je to pravdou. Zatěžovat 
Vás v tomto „krátkém“ (:D) článku nějakými čísly nebudu. V rámci speciálního zpravodaje bude 
vše vysvětleno a popsáno. Ve zkratce, třídíme dobře…ale je to dost?

Čím méně budeme třídit odpad a vůbec se nezaměřovat na to, co vhazujeme do těch „čer-
ných“ popelnic, tím více se musíme připravit na budoucnost, která bude vyvolávat spoustu otá-
zek a pochyb a rozhodně se promítne do rozpočtu domácností.

Samozřejmě vyvstává otázka a často ji slýchávám: „Šak Laďo, ale my třídíme!!!“…A já se 
dostávám často do rozepří i v rámci rodiny (a někdy i sám se sebou) svýma protiotázkama?
- A kam dáváte bioodpad z kuchyně, ze zahrady?
- Kam patří polystyren?
- Co děláte s plechovkama od broskví, hrášků atd?
- Kam se dávají nepoužitelné hadry?
- Víte, že sáčky od čajů, kávový soc patří do bioodpadu? (žížaly je milují)
- Že použité papírové kapesníky patří taktéž do bioodpadu?

….a mohl bych pokračovat desítkami otázek či poznámek. Avšak z těchto otázek vyplývají 
další a další otázky, které byste jako občané mohli mít a to naprosto oprávněně:

„Laďo, ty ----- a kam to máme dávat ?“
Jde o naprosto opodstatněnou otázku a výtku, proto dojde ke změnám v systému, který by-

chom jako obec s Vámi chtěli nějakým způsobem vykomunikovat. Tedy v rámci zimy proběhne 
jednoduchá anonymní anketa, kdy nám pomůže udělat lepší obrázek o tom, jakým směrem jít. 
O tom Vás budeme ale ještě informovat dostupnými informačními kanály.

Nutné je ale zmínit, a to si zcela plně uvědomujeme, že k obci Radějov nesmazatelně patří 
i chatová oblast. I ta se, dovolím si napsat významně, podílí na našich „výsledcích“. I tam se bude 
rozjíždět nový systém odpadového hospodářství. Ale neobávejte se, byť se tento článek může 
zdát jako „šíleně pesimistický“. Těmito změnami se nijak negativně neovlivní náš život v Radě-
jově. Jde jen o poznání a uvědomění si, že když budu ten „odpadek“ držet v ruce tak budu vědět 
jak a kam s ním naložit. 

Dovolte mi Vážení spoluobčané Vám popřát krásné a pohodové svátky vánoční a v novém 
roce, ať Vám vše vychází dle představ. A když už to je článek o třídění odpadu, tak kdy jindy začít 
nad tím přemýšlet než na Vánoce. V rámci tohoto zpravodaje najdete i obrázky osvětlující  otáz-
ku „Co s odpadem na Vánoce?“. Co se týče dárků, v mém případě je to jednoduché. Já dostávám 
pouze láhve vína, takže recykluju následovně : obsah do mňa, korek na estetické využití, a láhve 
do skla dle zbarvení.

Tož pojďme na to.
S úctou Ladislav Mrkva, místostarosta
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  FC Sokol Radějov
Zdravím všechny příznivce radějovského fotbalu.
Letošní rok byl pro nás rokem velikých oslav. Nejenže jsme slavili 90 let od vzniku Sokola 

v Radějově, ale také se našemu mužstvu podařilo postoupit po pěti letech do okresního pře-
boru. V jarní části třetí třídy skupiny C jsme skončili na prvním místě s náskokem šesti bodů 
na Moravský Písek. Z 18 zápasů jsme 15× vyhráli, 1× remizovali a 2× prohráli. Vysněný 
postup jsme měli jasný už tři kola před koncem u velkého rivala ve Tvarožné Lhotě, kterého 
jsme porazili 1:0. Hned po utkání vypukly oslavy s našimi fanoušky.

Začátkem měsíce května, kdy naše mužstvo odehrálo své poslední utkání na domácím 
hřišti, nastoupili místo hráčů do našich kabin dělníci, kteří začali s jejich rekonstrukcí. Opra-
vili šatny domácích, hostů i rozhodčích. Dále jsou nově opravené sprchy i WC. V červenci 
2022 v Radějově uspořádal Tomáš Hořava společně s Dušanem Helískem fotbalový kemp.

Kemp očima Tomáše Hořavy: „Už v roce 2021 jsme organizovali několik tréninků na ra-
dějovském hřišti. Tentokrát jsme zvolili trénování formou kempu, kdy s námi kluci a holky 
zůstali od rána až do odpoledne. Byla to dobrá volba. Strávili jsme spolu více času, lépe jsme 
se všichni poznali a děti absolvovaly dva tréninky v jednom dni. Po první tréninkové jednot-
ce jsme si dali oběd v restauraci Radějův dvůr a poté jsme vyrazili na kiosek. Tam byly jako 
zpestření programu připraveny společenské hry, kvízy a soutěže. Potom následoval druhý 
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trénink. Kempu se účastnilo 18 dětí a myslím, že si odnesly dobrý pocit, a navíc i nějaké 
sladké odměny. Strávily pár dní aktivně, s kamarády, a k tomu se i něco naučily. Doufám, že 
se společně potkáme zase v létě 2023.“

9. 7. 2022 byl den s velkým „D“, v odpoledních hodinách začaly za velice krásného počasí 
oslavy 90 let Sokola Radějov. Program odstartoval utkáním starých pánů mezi Radějovem 
a Tvarožnou Lhotou. Naši borci rozdrtili soupeře 4:0. Po zápase si mohli zaslouženě zajít 
na pivo a štamprli. Ještě než došlo na hlavní zápas dne, na hřiště vběhlo mládí a naděje pro 
radějovský fotbal. Došlo také na ocenění našich funkcionářů. Těmi byli Jindřich Šebesta st., 
Miloslav Potrusil st. a Tomáš Stránský. Tímto jim ještě jednou děkujeme za jejich dlouhole-
tou práci. Hlavním zápasem oslav bylo utkání mezi Radějovem a výběrem Tomáše Hořavy 
a Davida Helíska. Jejich výběr vyhrál 7:5 (4:1). Oslavy, na kterých jsme pracovali už od za-
čátku letošního roku, se velice povedly a diváci si přišli na své.

Týden po oslavách začalo naše mužstvo letní přípravu na novou sezónu, a to s novými 
tvářemi v týmu. Na pozici trenéra převzal mužstvo Michal Otradovec a do hráčských řad se 
zapojil Martin Kubát z Veselí nad Moravou.

Jako každý rok byl první srpnovou sobotu na pořadu tradiční pouliční turnaj. Jenže kvů-
li dešti musel být o týden odložen na další sobotu. I kvůli menší hráčské účasti se musela 
zmenšit hrací plocha, aby se mohl turnaj odehrát. V prvním zápase na sebe narazily Hoštáky 
a Potoky (9:4), v druhém zápase Kopce a Dědina (13:6), o třetí místo se utkaly Potoky s Dě-
dinou (8:7). Po penaltách a ve fi nále si to rozdaly Hoštáky a Kopce (3:2).

První přípravné utkání jsme odehráli na domácím hřišti proti Kněždubu, který jsme 
porazili 6:0. Další dva zápasy jsme odehráli na tradičním „poháráku“ ve Tvarožné Lhotě, 
během něhož jsme porazili Petrov 1:0 a prohráli s Tvarožnou Lhotou 3:0. Obsadili jsme 
druhé místo. Poslední utkání jsme odehráli v podobě okresního poháru na hřišti Suchova, 
kde jsme nešťastně prohráli 5:2.

Pak už začala nová sezóna v okresním přeboru. Ačkoliv jsme byli nováčkem, dařilo se 
nám poměrně dobře. Ve vyrovnané tabulce jsme skončili s 18 body na 9. místě.

Sezónu ohodnotil kapitán Petr Šmach:
Po vydařené sezóně 2021/2022, kdy jsme dokázali postoupit do okresního přeboru, při-

šla nová výzva v podobě vyšší soutěže. Tady jsme podle očekávání narazili na kvalitnější 
týmy a zahráli si také na lepších hřištích. Pokud se podíváme na tabulku po podzimní části 
sezóny, můžeme vidět, že okresní přebor je až na výjimky velmi vyrovnaná soutěž.

Podle mého názoru jsme si jako nováček nevedli vůbec špatně a v posledním zápase 
jsme hráli dokonce o 4. místo v tabulce, kam se nám však po remíze v Petrově dostat nepo-
dařilo. Dařilo se nám především v domácím prostředí, kde jsme prohráli pouze jednou. Na-
opak výsledky z venkovních utkání nebyly optimální a v některých zápasech jsme bohužel 
prohráli i výrazným rozdílem. Vyzdvihl bych například zápas proti Vlkoši (vedoucímu týmu 
soutěže), kde se nám i přes hodně absencí v sestavě podařilo díky bojovnému a týmovému 
výkonu remizovat. Pokud bude jarní část sezóny úspěšná alespoň jako ta podzimní, věřím, 
že si okresní přebor zahrajeme i další rok.“
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V letošním roce je před námi ještě vánoční turnaj v tělocvičně, a  to ve středu 28. 12. 
ve 14:00, dále pak silvestrovský fotbálek 30. 12. v 10:00 na hřišti. V příštím roce nás čeká 
spousta práce. Prioritou je uspořádat tradiční maškarní ples, který se bude konat 25. 2. 2023.

Za celý Sokol vám přeju šťastné a veselé prožití vánočních svátků a do nového roku hod-
ně zdraví. Mějte se hezky.

S pozdravem Dušan Helísek

dětské soustředění kempdětské soustředění kemp

celé mužstvocelé mužstvo
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Členové Sboru dobrovolných 
hasičů Radějov vždy ochotně pomá-
hají, kde je třeba, a během celého roku 
přispívají ke spoustě činností v Radě-
jově

Naše práce je i pracovat s dětmi, 
ale bez velké podpory rodičů dětí by-
chom to nedali.  Děkujeme moc. 

Začátek roku začal trochu netra-
dičně, protože nám nevyšlo dotáh-
nout do konce výroční schůzi.  Ne-
odradilo nás to ale v trénování, které 
probíhalo v  tělocvičně. První soutěž 
se uskutečnila ve Vracově. Pro mladší 
tým to byl úplně nový zážitek. Nevy-
hráli jsme, ale domů jsme si odnášeli 
radost a chuť    do dalšího tréninku. 
Postupně, jak se venku oteplilo, jsme 
se přesunuli  k  čističce, kde máme 
naše zázemí. Následovaly další soutě-
že. I když se nám nepodařilo  v žádné 
vyhrát, podle nadšených výrazů dětí, 
jsme si je všechny hodně užili.  Na 
jaře jsme nezapomněli ani na akci 
Ukliďme Česko“ a  v  plné síle jsme 
s  odhodláním  uklidili okolí čističky 
odpadních vod. 

Odměnou pak byly každoroční 
letní hasičské prázdniny. Letos jsme je 
strávili ve Starém Hrozenkově. Téma-
tem pro celý pobyt byl pak název „PI-
RÁTSKÉ PRÁZDNINY“. Hlavním 
bodem bylo sestavit mapu v družstvu 
a díky mapě pak jít na místo, kde byl 
poklad. Dílek mapy dostali všichni 
za splněný úkol.  Na závěr pak každé 
družstvo šlo podle své mapy, kde na 
ně čekal zakopaný poklad. Využili 

  SDH Radějov
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Už několik desítek let zdobí radějovskou náves u Obecního úřadu krásná socha nahé ženy 
z bílé žuly, na šedém kruhovitém podstavci. Její jméno je Žofi e. Jak se tajemná, krásná Žofi e, 
dostala na významné místo ve středu obce a jak se vůbec objevila v Radějově?

V Pamětní knize Obce Radějov se uvádí, že v letech 1932 až 1933 odkoupil Arnošt Reiss, 
lékař ze Strážnice, pozemky od místních zemědělců na kopci nad Radějovem, o výměře 20 
měřic, tj. asi 4 hektary. Jednalo se o obtížně obdělatelné, kamenité pozemky. Doktor Reiss platil 
dobrou cenu a hotově a kdo se nechtěl půdy vzdát, vyměnil ji za úrodnější na strážnicku.

Nový majitel pozemek upravil, nechal ho celý oplotit a hlídat. Polovinu osadil užitkový-
mi a okrasnými odrůdami zakrslých ovocných dřevin nejlepších odrůd, zejména jabloní. Ve 
druhé části vysadil štěpy vinné révy nejnovějších odrůd. Ve středu zahrady byly vybudovány 
dva bílé dřevěné altánky a vodní fontánky, obklopené vzácnými křovinami a záhony květin. 
Tomuto místu vévodila krásná Žofi e. Zahradu vybudoval majitel pro svou manželku. 

  Tajemná kráska Žofie

jsme i teplého počasí a byli jsme se 
okoupat v  místním koupališti. Po-
slední večer nesměla chybět i stezka 
odvahy. Pevně věřím, že jsme si celý 
pobyt užili a už teď se všichni těšíme 
na další prázdniny. 

Na začátku školního roku jsme 
trénovali branný závod. Škoda jen, 
že se nám nepodařilo sestavit druž-
stva. Pevně ale věříme, že příští rok 
v plné sestavě dorazíme. Aby to ne-
bylo dětem líto, připravili jsme si pro 
ně šipkovanou. 

Pomalu jsme se na podzim pře-
sunuli s  tréninky do tělocvičny, ale 
nezahálíme a plně trénujeme na dal-
ší rok. Po velké odmlce jsme s velkou 
chutí uspořádali Vánoční večírek 
a tím ukončili rok 2022. 

Tímto bych chtěla mooc všem poděkovat. Rodičům za trpělivost a ochotu. Našim doros-
tencům, kteří vždy a ochotně celý rok hodně pomáhali. A nám všem za krásně strávený čas. 
Teď už jen zbývá nám popřát všechno nejlepší do Nového roku 2023, ať se nám podaří všech-
no, co máme v plánu. 

Za SDH Radějov napsala Jitka Nováková
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V  Pamětní knize kronikář pan Bá-
borský píše: „Uprostřed zahrady pan 
doktor postavil dva letohrádky a  kolem 
vysadil nejrůznější druhy okrasných 
keřů a stromků, několik druhů jasmínů, 
plnokvěté šeříky, červenou lísku, tamary-
šek, krásně vonící tušalaj, trojpuk, kdouli, 
mišpuli a tavolník lonicera. Z okrasných 
stromů to byl stříbrný smrk, douglaska, 
smuteční jasan, smuteční bříza, růžový 
akát, lípa velikolistá, okrasná jabloň Ma-
lus, kaštan jedlý, červenolistý buk a další 
atraktivní keře a stromy. 

Uprostřed této pestré směsi nejrůz-
nějších rostlin umístil krásnou umělec-
kou sochu ženy, jako symbol krásy a dob-
ra. 

Na samém vrcholu zahrady nechal 
vysadit přírodní altánek z  jabloňových 
výhonů, které se vinuly kolem silného 
smrkového kmene, přivezeného až ze Šu-
mavy. Smrk měl dvě vrcholové ramena, 
mezi nimiž visel zvonek, na který se zvo-
nilo, když manželka pana doktora přijela 
do zahrady.

Žulová socha stála 10 tisíc korun. Na vjezdové bráně v dolní části zahrady byl nápis STA-
TEK REISSOVKA. Tato zahrada byla zbudována pro vlastní zálibu majitele, velkého milovní-
ka přírody a stromů. Náklady mnohonásobně převyšovaly výnos.“

Pro svoji atraktivitu a krásné pojetí přírody se zahrada stala cílem vycházek školáků i obča-
nů i v dobách, kdy už byla opuštěná a pomalu pustla.

Po vzniku místního JZD začalo družstvo pozemek obdělávat, na velké ploše byl vysázen 
užitkový jabloňový sad a na menší části černý rybíz. V té době ještě Žofi e stála na svém původ-
ním místě, i když altánky se už rozpadly a okolí si vzala příroda. Po sloučení se strážnickým 
družstvem byla provedena nová úprava pozemků, jabloňový sad byl zrušen a pozemek byl po-
stupně proměněn na pastvinu a louky. Tak je tomu dodnes, v dolní části je vybudován obecní 
vodojem.

Při těchto úpravách byla Žofi e odvezena do Strážnice do areálu JZD, kde ležela v trávě 
zapomenuta do doby, než ji tam uviděli radějovští pracovníci. Po menších šarvátkách, komu 
vlastně Žofi e patří, byla převezena do svého původního „bydliště“, do Radějova. Byla vyčištěna 
a částečně renovována a bylo pro ni nalezeno důstojné místo na prostranství u obecního úřadu. 
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V letošním roce šikovné ruce restaurátora Josefa Krokosky z Bavor na Břeclavsku vrátily 
svůdné nahé ženě její krásu i amputovanou část nohy a nyní září jako nová. 

Původní majitel Arnošt Reiss si nákladně pořízené zahrady dlouho neužil. Do jeho osudu 
vstoupila okupace naší vlasti v roce 1939. Při odsunu Židů byl zařazen do uhersko-hradišťské-
ho transportu do Terezína v roce 1943. Následně byl transportován do Osvětimi, odkud se 
nevrátil, stejně jako jeho sestra Olga. Jejich rodiče Izidor a Marie byli také v lednu zavlečeni 
do Terezína. Tam se však, na rozdíl od svých dětí, dočkali osvobození a vrátili se do Strážnice. 
Části rodiny se podařilo emigrovat do Anglie. Jméno a osud manželky, stejně jako autor sochy, 
není v kronice uveden.

Krásné dílo, vybudované z lásky, žije už bezmála devadesát let. Ti, kteří se o jeho existenci 
zasloužili, už dávno nejsou mezi námi a nedostalo se jim ani poděkování, ani důstojného spo-
činutí na milovaných místech.

V Radějově, dne 4.12.2022
Autor článku: Anna Krhovská

Vatra republiky při příležitosti 104.  vý-
ročí vzniku Československa. Akce, která se 
uskutečnila prvně v roce 2018, získává na ob-
libě, o čemž svědčí velká návštěvnost. Letos 
oslavu umocnilo i  nové místo, které jsem si 
pro vatru vysnila a vzniklo díky pozemkové 
úpravě. Dubník – kopec na půl cesty mezi 
Tvarožnou Lhotou a Radějovem, s krásným 
výhledem na Lhotu a  romantickou kulisou 
Žerotína. A  protože si s  Radějovem připo-
mínáme i  zakopání válečné sekery z  roku 
2019, vysadili jsme na Dubníku spolu s Ra-
dějovjany stromovou kapli. Vysazením 20 lip 

  Vatra republiky očima starostky 

Tvarožné Lhoty
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jsme zpečetili naše přátelství. Pozemek jsme ohraničili také sazenicemi oskeruše, které zasadil 
mužský pěvecký sbor. Těším se, že se tu budeme potkávat při nedělních vycházkách, nebo dal-
ších vatrách! Největší odměnou je, když vidím, jak moc se Vám společná akce líbí, jak rádi se 
potkáváte. Svědčí o tom i narůstající počet účastníků. Už teď se těším na příště!

Mgr. Martina Bílová, starostka obce Tvarožná Lhota

Čtvrtá listopadová neděle, která byla současně i první adventní, patřila tradičnímu Vítání 
občánků.

S některými rodiči jsme se u této krásné příležitosti nesetkali prvně. Pro koho ale byla tato 
akce výjimečná a “poprvé”, byl dlouholetý starosta naší obce Martin Hájek. Můžete se mnou 
nesouhlasit, neboť za těch “pár” let přivítal v naší obci mnoho dětí, a tak to pro něj nemohla 
být žádná neznámá. On se ale na tuto významnou událost poprvé díval trochu jinýma očima. 
Očima pyšného dědečka. A myslím, že si to náležitě užil. My zase doufáme, že jsme se u této 
příležitosti neviděli naposled, stejně jako s ostatními rodinami.

Svoje “poprvé” v nové roli ale zažívala i paní starostka, která se naopak z řad rodičů pře-
sunula na stranu těch, kteří nové občánky vítají. Program následně doplnily nebojácné děti ze 
Základní a Mateřské školy s pásmem básniček a písniček, spolu s ženským sborem, který zastal 
hudební doprovod. Touto cestou bych chtěla poděkovat všem zúčastněným, neboť i za tak krát-
kou akcí, která se ve fi nálním výsledku počítá na minuty, stojí nemalé úsilí a hodiny nácviku. 

Jitka Lekešová

  Vítání občánků



Prosinec 2022 25

Karneval 26. 11. 2022
Po covidové pauze se nám opět po-

dařil uspořádat ve Sportovně společen-
ském centru Karneval pro děti. Karneval 
pořádáme od roku 2009 a za tuto dobu 
jsme už spolu zažili mnoho veselého 
a  i  trochu smutného. Některé děti nám 
odrostli a narodili se další. A aby nám při 
tom vzpomínání nebylo smutno, pozvali 
jsme si na pomoc Veselušku, která kromě 
programu plného písniček přivezla i stánek, kde probíhalo malování na obličej. Doufáme, že si 
sobotní odpoledne děti i dospělí užili stejně jako my a za rok, že se opět setkáme. 

Lenka Příborská

  Římskokatolická farnost Radějov

Mše svaté přes vánoční svátky
24. 12. 2022 – 22.30 půlnoční mše svatá
25. 12. 2022 – 9.00 mše svatá
26. 12. 2022 – 9.00 mše svatá
31. 12. 2022 – 15.00 mše svatá na ukončení roku
31. 12. 2022 – 23.00 „půlnoční“ mše svatá na Žerotíně
1. 1. 2023 – 9.00 mše svatá
26. 12. 2022 – 15.00 – vánoční pásmo dětí z Radějova – kostel sv. Cyrila a Metoděje v Radějově



26 Zpravodaj obce Radějov



Prosinec 2022 27

V letošním šk. roce navštěvuje MŠ 26 dětí, z toho 16 chlapců a 10 děvčat. Předškoláků 
máme letos 11. Také zde máme jednoho chlapce z Ukrajiny. V MŠ pracují dvě pedagogické 
pracovnice – Obrtlíková Ludmila a Bačíková Michaela a od října u nás nastoupila i paní Gab-
riela Winklerová jako asistentka pedagoga.

Už v minulém šk. roce jsme se zapojili do projektu OPVVV s názvem „Kvalitní vzdělávání 
II“. V rámci tohoto projektu jsme v září realizovali dva projektové dny ve výuce.

V 1. projektovém dnu se děti seznámily se životem včely me-

donosné a společenstvím mravenců
Ve čtvrtek 15. 9. paní Horáčková z VIS Bílé Karpaty děti blíže seznámila se životem včely 

medonosné a společenstvím mravenců. Na názorných ukázkách dětem vysvětlila, jak je pro 
člověka tento hmyz důležitý a užitečný. Ukázala dětem např. produkty od včel, které si děti 
mohly prohlédnout i k nim přivonět (např. voskové plástve na výrobu voskových svíček, kré-
my s mateří kašičkou, med…). Při poutavém vyprávění  se děti dověděly, jak se jednotlivým 
včelkám a mravencům říká. Aby si vše dokázaly představit, zkusily si na včelky a mravence 
zahrát v pohybové hře. Na závěr potom 
společně vyrobily plástev slepováním 
proužků papíru a  vykreslily obrázek 
včelky a mravence. 

Ve 2. projektovém dnu 

jsme se naučili, „Jak se 

peče perníček“
Ve čtvrtek 22.9. k  nám do školky 

přišla Šimonkova maminka – paní Pa-
robková, která se věnuje pečení perníč-
ků. Nejdříve se děti pustily do přípravy 
těsta. Pomáhal jim názorný obrázkový 
recept, který jsme si předem připravi-
li a nalepili. Při míchání a následném 
hnětení těsta se děti postupně střídaly. 
Hned zjistily, kolik je třeba vynaložit 
úsilí, aby bylo těsto krásně zpracované 
a  připravené k  vykrajování požado-
vaného tvaru. Pak někteří těsto váleli 
válečkem, další vykrajovali tvořítky 
nebo modelovali dle své fantazie. Další 

  Ze života mateřské školy
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děti skládaly vykrájené perníčky na 
plech. Společně jsme je předali pa-
ním kuchařkám s prosbou, aby nám 
je v kuchyni upekly. Nakonec jsme 
je nazdobili polevou a  s náramnou 
chutí snědli.

Divadlo v mateřské 

škole
V úterý 20. 9. za námi do školky 

přijela paní  Lenka Sasínová se svý-
mi pohádkami. Společně s  malými 
kamarády ze zdejší dětské skupinky 
Rybička a s dětmi z první třídy jsme 
se podívali na maňáskové pohádky 
„O perníkové chaloupce“ a „O Čer-
vené Karkulce“. Občas musely děti 
paní Sasínové v  pohádce i  trochu 
vypomáhat a tak se z některých sta-
li na chvíli herci. Užili jsme si spolu 
ten den hodně zábavy a už se těšíme 
na další krásné pohádky.
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Na sklonku roku se obvykle bilancuje, ohlížíme se za uplynulým obdobím. Dobíhající rok 
2022 byl naplněn mnohými změnami, energetickou krizí a zasáhl nás opět covidovými opatře-
ními. Pomalu se vracíme k zažitým zvykům a doufáme v lepší časy nejen ve školství. 

Děkujeme všem, kteří naši školu v uplynulém roce podporovali, a současně se těšíme na 
další spolupráci v nadcházejícím roce. 

Projektový den ve výuce — Les a lesní živočichové
V polovině září se uskutečnil ve 2., 3. a 4. ročníku projektový den na téma Les a lesní bezob-

ratlí živočichové. Nosným tématem bylo seznámit žáky s rozdíly mezi běžným hospodářským 
lesem a světlým lesem, s vybranými bezobratlými živočichy v čele s roháčem obecným. Projek-
tový den se žákům moc líbil, přinesl  jim spoustu zajímavých informací a zážitků. 

Dopravní výchova DDM Veselí nad Moravou
Žáci 3., 4. a 5. ročníku se zúčastnili v měsíci září dopravní výchovy na DDM ve Veselí nad 

Moravou. Absolvovali část teoretickou, kde se seznámili zábavnou formou s pravidly a situace-
mi v silničním provozu včetně dopravních značek. Bohužel, zrovna pršelo a žáci měli obavy, že 
se praktická část konat nebude. Naštěstí ale déšť ustal, a tak jsme se všichni vydali na dopravní 
hřiště. Nacvičovalo se především dodržování dopravních značek, odbočování doleva a dopra-
va, dávání přednosti chodcům na přechodech a nechyběly ani semafory či kruhový objezd. 
Žáci se snažili, dařilo se jim v teorii i praxi.

Projektový den ve výuce — Práce se dřevem
Projektového dne na téma Práce 

se dřevem se zúčastnili v dopoledním 
vyučování koncem září  žáci první-
ho a  druhého ročníku základní školy.  
Odborníkem z  praxe, který představil 
své povolání truhláře, byl pan Martin 
Liferenko, majitel fi rmy na výrobu ná-
bytku. Projektový den se zaměřoval na 
polytechnické vzdělávání. Činnostní 
učení představovalo poznávání růz-
ných druhů nářadí, aktivity při ma-
nipulaci s  nimi nebo společná výroba 
ptačí budky. Zapálení žáci pro povolání 
truhláře nás přesvědčili o  důležitosti 
působit  ve školách polytechnickým 
směrem. 

  Školní okénko
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Návštěva ministra školství v naší škole
Vzácnou návštěvu z míst nejvyšších, ze samotného Ministerstva školství, mládeže a tělový-

chovy, prof. JUDr. Vladimíra Balaše, CSc.,  jsme přivítali 14. listopadu v naší malé radějovské 
školičce. Pan ministr nejprve  zavítal do mateřské školy, kde mu děti zazpívaly a předaly vytvo-
řené dárky. Školáci představili své třídy a také společně zazpívali. Současně pro pana ministra 
Vladimíra Balaše i pana poslance Martina Hájka připravili netradiční dárek v podobě osob-
ního adventního kalendáře. Žáci dostali odměnou dva kopací míče. Před rozloučením napsal 
pan ministr do školní kroniky milé věnování.

Beseda v knihovně  
Žáci 1.—3. ročníku věnovali výuku čtení návštěvě místní knihovny. Cílem návštěvy bylo 

podnítit u dětí zájem o čtení, a zlepšovat tak jejich čtenářskou gramotnost. Paní knihovni-
ce Helena Matoušková připravila nabídku krásných dětských knih, vysvětlila dětem, jak se 
mohou zapojit do jejich půjčování. Budoucí čtenáře návštěva nadchla a stávající přesvědčila 
o důležitosti čtenářství. Děkujeme paní knihovnici za uskutečněné besedy.
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Adventní čas ve škole 
Téměř po dvouleté odmlce způsobené 

coronavirovou pandemií zavítal očekávaný 
advent do naší školy v  podobě dílen paní 
Lenky Suchánkové a  paní Gabriely Win-
klerové. Obě dámy se ujaly zprostředková-
ní výroby adventních věnců pro veřejnost. 
Hojná účast malých i velkých tvůrců svědčí 
o  úspěšnosti celé akce. Děkujeme pořada-
telkám za jejich ochotu, čas a  především 
velké nadšení.

Družina Mikuláše s  andělem i  čertem 
rozechvěla dušičky malých školáků i školkařů 5. prosince.

Z dětských tváří se daly číst obavy, ale i očekávání na malou nadílku. Vzhledem k tomu, že 
všechny děti zvládly zazpívat nebo zarecitovat, odměna je neminula. Děkujeme za vzácnou ná-
vštěvu nejen Mikulášovi s družinou, rovněž panu poslanci Martinu Hájkovi za milou návštěvu 
provázenou nadílkou.

Počátkem prosince provoněly tradiční Vánoční dílničky celou školu, zaznívaly vánoční ko-
ledy a znát byla velmi příjemná, poklidná atmosféra. Děti i dospěláci nasávali pohodu, vyráběli 
různé dekorace, ochutnávali dobroty připravené paní kuchařkou Lenkou Vavříkovou. Děkuje-
me SRPŠ při ZŠ a MŠ Radějov, rodičům i všem pořadatelům.

Do nového roku 2023 přejeme všem především zdraví, štěstí a životní pohodu.
Kolektiv zaměstnanců ZŠ a MŠ Radějov
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Letošní rok se nese v rám-
ci celoroční hry s  názvem: 
Z POHÁDKY DO POHÁD-
KY, kdy každým měsícem 
nás provází dvě pohádky, ze 
kterých si vždy vytváříme ob-
rázky do své Knihy pohádek. 
V červnu tak bude mít každé 
dítě svou vlastnoručně vyro-
benou památku na letošní ce-
loroční hru, každý podle píle, 
kterou do ní vloží. Seznamu-
jeme se též s autory pohádek 
a ilustrátory.

Měsíc září byl spojen 
s  pohádkami O  Budulínkovi 
a O třech prasátkách. Autor-
kou, na kterou jsme se zamě-
řili, byla Astrid Lindgrenová 
a její knihy „Pipi, dlouhá pun-
čocha“ a „Děti z Bullerbynu“.

Pohádku O  Budulínkovi 
jsme si společně přečetli, tvo-
řili papírové loutky, vyráběli 
lišky a  liščata a  též papírové 
divadýlko, ve kterém jsme si 
celou pohádku zahráli. Za-
čali jsme tvořit své pohádko-
vé knížky, plnili jsme úkoly 
i  grafomotorická cvičení. 
Hráli liščí hry na zahradě, 
v tělocvičně pak zažili Budu-
línkovo sportovní odpoledne. 
Aby nám spolu bylo dobře, 
zamysleli jsme se nad pravi-
dly, která jsme společně vy-
tvořili a nazvali: Budulínkova 
pravidla naší DobroDružiny. 

  Školní družina
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V  druhé půli měsíce přišla na 
řadu pohádka O  třech prasát-
kách, kterou jsme nejen četli, ale 
i poslouchali z CD. Hledali jsme 
poučení v  pohádce a  následná 
dramatizace – na školní zahradě 
i v družině. Následovalo tvoření 
– stříhání, lepení a  výroba do-
mečků pro prasátka – ze slámy, 
dřeva a cihel. Též jsme malovali 
na kamínky a  pracovali dál na 
své Knize pohádek.

Říjen nás poté přenesl do 
pohádkových příběhů O Červe-
né Karkulce a  O  neposlušných 
kůzlátkách. Též jsme se v tomto 
měsíci zaměřili na bratry Josefa 
a  Karla Čapka – především na 
jejich audioknihu „Dětem“.

S červenou Karkulkou jsme se přenesli opět do pohádkového světa, tuto pohádku děti 
dobře znaly, proto ochotně pomáhali se čtením (text doplněný obrázky), vyráběli jsme mu-
chomůrky pro Karkulku, malovali její cestu lesem k babičce, kterou jsme poté vytvořili i jako 
překážkovou dráhu. Za využití temperových barev jsme malovali zubaté vlky a povídali si 
při tvoření, co se dá z pohádky odnést jako poučení. Děti si sami vyžádaly i dramatizaci po-
hádky. Podobně probíhala interakce s pohádkou o neposlušných kůzlátkách. Starší děti četly 
mladším pohádkový příběh, který ihned spontánně zahráli zbytku družiny. Obsazení herců 
se několikrát proměnilo. Opět jsme se zaměřili na poučení z pohádky a tvorbu „Knihy pohá-
dek“. Pak jsme začali připravovat na Halloweenskou párty – tvořili plakát, duchy a jiná stra-
šidýlka, tematickou výzdobu družiny i nástěnek před ní. V měsíci říjnu proběhly i podzimní 
prázdniny.

Na začátku měsíce listopad proběhla naše již tradiční a velmi oblíbená Halloweenská 
párty – rej masek se spoustou zábavy, her a soutěží. Poté jsme se vydali po stopách Jeníčka 
a Mařenky do pohádky O perníkové chaloupce, po společném čtení a povídání o pohádce 
a jejím ději. Různými výtvarnými technikami jsme zpracovávali toto téma – od malování 
perníčků, výroby a zdobení perníkové chaloupky, tvorby postaviček až po další divadelní 
představení, na které se vždy velmi těší. Chaloupky jsme stavěli i z Lega a oblíbené molita-
nové stavebnice. 

Též jsme se zabývali pohádkou Kocour v botách a seznámili se s autory bratry Jacobem 
a Wilhelmem Grimmem a jejich fantazijním pohádkovým světem. Jejich pohádka Paní Zima 
nás přenesla do zimního období.
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Poslední říjnovou sobotu probíhaly 
v naší obci současně dvě akce. Zatímco zra-
lá věková kategorie spoluobčanů se bavila 
v SSC se Zdeňkem Junákem a jeho kapelou 
Vinařští romantici, ta mladší generace do-
slova řádila v  Restauraci Radějov na Hal-
loweenské párty. Tento svátek se těší velké 
oblibě především v  anglosaských zemích, 
ale poslední dobou získává více a  více na 
oblibě i u nás. A i když to není typicky česká 
tradice, své nadšence si tady zajisté najde. 
Osobně jsem moc ráda, že se mezi námi na-
jdou obětaví spoluobčané, kteří jsou ochot-
ni v rámci svého volného času bez jakých-
koliv nároků na cokoli  uspořádat akci, která 
obohatí dění v obci. A tou tento rej strašidel-
ných masek rozhodně byl. 

Tímto bych chtěla poděkovat Kamile 
Zubalíkové za nápad, kterého jsem mohla 
být součástí, a  také Restauraci Radějov za 
prostory a občerstvení pro děti. 

Současně bych chtěla vyzvat i ostatní spoluobčany, kteří mají nejen nápad, ale i chuť a ener-
gii podniknout v rámci kulturního dění v obci, nějakou akci, nechť se na mě obrátí. Nebo 
třeba přímo na paní starostku. Jsme otevřeny novým nápadům a budeme rádi, když Vám je za 
pomoci fi nančních prostředků v rámci Kulturního sdružení pomůžeme uskutečnit.

Jitka Lekešová

  Halloween v Radějově

Jitka Lekešová
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Po dvou letech se opět mohla v  jídelně Zá-
kladní školy uskutečnit adventní dílnička, kde si 
mohli občané pod vedením Lenky Suchánkové 
a  Gabriely Winklerové vyrobit adventní věnce 
nebo jiné vánoční dekorace. Nával tvořivých nad-
šenců včetně tatínků byl po tak dlouhé odmlce víc 
než příjemný, a tak doufáme, že se za rok sejdeme, 
v minimálně stejném počtu jako letos.

A  protože toto závěrečné číslo letošního 
zpravodaje je plné díků, chtěla bych i já poděko-
vat Lence a Gábce za jejich neutuchající aktivitu 
a nadšení, neboť ony jsou jedny z hlavních aktérek v pořádání nejrůznějších akcí, které nás 
vybízejí setkávat se.  

A  ještě jedno nemalé poděkování patří paní Marii Svejkovské, která stejně tak nezištně 
dokumentuje svým fotoaparátem téměř všechno dění v obci a svoje fotografi e poskytuje i pro 
účely zpravodaje. A že toho teda stíhá, o tom není pochyb. Děkujeme.

Jitka Lekešová

  Tvoření adventních věnců 

s Lenkou a Gabrielou
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Vážení spoluobčané,
dovolte mi, abych Vám všem a všem členům dobrovolných sdružení poděkoval za skvělou 

spolupráci a podporu, kterou jste mi vždy vyjadřovali. Zároveň děkuju kolektivu pracovníků 
obce a všem zastupitelům za jejich obětavou práci pro naši obec. V neposlední řadě bych chtěl 
poděkovat „mým“ místostarostům Patriku Winklerovi, Ing. Tomáši Potrusilovi a Josefu Dvo-
řákovi.

Novému vedení obce v čele s paní starostkou Ing. Marií Liferenkovou a místostarostou 
Ing. Ladislavem Mrkvou přeju pevné nervy, hodně síly a skvělé nápady, které budou schopni 
realizovat, ať naše obec jen vzkvétá.

Jsem přesvědčen, že naše obec bude i nadále skvělým místem pro život. Spolu s místosta-
rostou Ing. Tomášem Potrusilem se budeme maximálně snažit v rámci svých možností být 
v tomto i nadále nápomocni. 

Vážení spoluobčané, ještě jednou Vám moc děkuju, bylo mi nesmírnou ctí být dvanáct let 
starostou naší krásné obce. Závěrem Vám i všem Vašim blízkým přeju klidný zbytek adventní-
ho času, šťastné a veselé prožití vánočních svátků a do nového roku jen vše dobré.

Martin Hájek

  Poděkování
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Pondělí 26.12.2022: Štěpánský pochod
Pondělí 26.12.2022: Jesličky, v kostele od 15:00h
Úterý 27.12.2022: Zpívání u vánočního stromu, před obecním úřadem 

2023

Bruslení na kluzišti ve Vracově  
V pátky   6.1., 13.1., 20.1., 27.1. v době od 19:00 do 
20:00h
 
Sobota 21. 01.  Ples školy – hraje skupina Artemis
Sobota 11. 02.  Hasičský ples – hraje hudební skupina Magic melody
Sobota 25. 02.  Maškarní ples – hraje Fair Play

  PLÁNOVANÉ AKCE
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Společenská kronika

Narodily se tyto děti:

Pavková Natálie  čp. 366
Knecht Michal  čp. 341
Kroková Kristýna Ella čp. 350
Havlíčková Alžběta čp. 130

Do života jim přejeme hodně zdraví, štěstí a rodinné pohody.

Navždy nás opustili tito spoluobčané:

Pavliňák Antonín čp. 12  ve věku 63 let
Petrová Marie čp. 315  ve věku 81 let

Čest jejich památce.

Zlatou svatbu oslavili manželé:

Marie a Václav Novákovi čp. 297

Oslavencům přejeme především pevné zdraví, rodinnou pohodu, mnoho spokojenosti, hod-
ně elánu a životního optimismu.

Prosíme rodiny, kde se koná významná událost, jako je oslava zlaté svatby nebo pohřeb, 
aby nám o této skutečnosti dali vědět, nejlépe osobně na obecním úřadě nebo na telefo-
nu 518 337 828, případně 725 975 970.
Při konání zlaté svatby potřebujeme nahlásit datum výročí sňatku, a to s předstihem ale-
spoň 14 dní před výročím.
Při konání pohřbu potřebujeme doručit parte, nejlépe osobně paní Anně Krhovské čp. 
27, ale postačí vhodit do schránky na OÚ nebo zaslat elektronicky na adresu: 
kancelar@radejov.cz, a to alespoň 2 dny před konáním pohřbu.
Děkujeme za spolupráci, usnadní nám to gratulaci manželům při oslavě zlaté svatby 
nebo důstojné rozloučení s občanem naší obce. Hana Možnarová
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Dušičky v Radějově

Mikuláš v podání SDH Radějov

Vánoční koncert ZUŠ L. Ligase
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